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MesdaMes, Messieurs,

Au cours de sa réunion du 10 décembre 2024, votre 
commission a examiné les comptes 2023 et le bud-
get 2025 de la Chambre des représentants, ainsi que le 
financement des partis politiques (voir annexes).

1. Comptes 2023

1.1. Comptes 2023 de la Chambre

Le président de la Chambre renvoie à la note (et 
aux tableaux) des services sur les comptes 2023 de 
la Chambre et les dotations aux partis politiques, ainsi 
qu’au rapport de la Cour des comptes sur ces comptes.

M. Martin Gennart, directeur d’administration du 
service de la Comptabilité, présente ensuite cette note 
en passant en revue les recettes et les dépenses, ainsi 
que les sous-utilisations et les sur-utilisations des dif-
férents litteræ.

Il souligne que les dépenses en traitements et salaires 
des membres, des collaborateurs et du personnel repré-
sentent 82 % des dépenses. Les dépenses d’assurances 
et pour le Forum s’élèvent respectivement à 2 % et à 6 % 
et les autres frais de fonctionnement s’élèvent à 10 %.

Il indique que l’excédent au littera A (Membres) 
s’explique par un nombre d’indexations moins élevé 
en 2023 que ne le prévoyait le Bureau fédéral du plan. 
Le déficit du littera R (Groupes politiques) découle du 
fait que les groupes ont engagé plus de personnel que 
prévu. Jusqu’en 2022, ce littera était calculé sur la 
base d’un cadre complet des collaborateurs. À partir de 
2022, il a été tenu compte du cadre réel, car plusieurs 
groupes n’avaient pas engagé le nombre maximum de 
collaborateurs autorisé. En 2023, un plus grand nombre 
de collaborateurs ont été engagés, ce qui explique la 
sur-utilisation de ce littera en dépit de la marge prévue.

Ensuite, les sous-utilisations relatives à d’autres 
litteræ (D “Imprimerie”, E “Bâtiments”, J “informatique”) 
sont dus au fait que certains achats ou travaux n’ont 
pas été réalisés.

Le solde positif du littera N est dû à la perception 
d’intérêts bancaires positifs supérieurs aux estimations.

En ce qui concerne les dépenses relatives à la prési-
dence européenne, il note une importante sous-utilisation 
(413.177 euros) découlant du fait que la majeure partie 
des dépenses a été effectuée en 2024.

daMes en Heren,

Tijdens haar vergadering van 10 december 2024 heeft 
uw commissie de rekeningen 2023 en de begroting 
2025 van zowel de Kamer van volksvertegenwoordigers 
als van de financiering van de politieke partijen bespro-
ken (zie bijlagen).

1. Rekeningen 2023

1.1. Rekeningen 2023 van de Kamer

De Kamervoorzitter verwijst naar de nota (en tabel-
len) van de diensten over de rekeningen 2023 van de 
Kamer en van de dotaties aan de politieke partijen en 
naar het verslag van het Rekenhof over de rekeningen.

De heer Martin Gennart, bestuursdirecteur van de 
dienst Boekhouding, licht vervolgens deze nota toe 
met een overzicht van de ontvangsten en uitgaven en 
van de belangrijkste onder- en overbenuttingen van de 
verschillende littera’s.

Hij wijst erop dat de uitgaven voor lonen en weddes 
van de leden, de medewerkers en het personeel 82 % 
van de uitgaven uitmaken. De uitgaven voor de verzeke-
ringen en voor het Forum bedragen respectievelijk 2 % 
en 6 % en de overige werkingskosten 10 %.

Hij merkt op dat het overschot op de littera A (Leden) 
te wijten is aan het feit dat er in 2023 minder indexeringen 
hebben plaatsgevonden dan voorzien door het Federaal 
Planbureau. Het tekort voor de littera R (Politieke fracties) 
kan worden verklaard doordat de fracties meer personeel 
hebben aangeworven dan geraamd. Tot 2022 werd deze 
littera berekend op basis van een volledige invulling van 
het kader van medewerkers. Vanaf 2022 werd rekening 
gehouden met het reële kader aangezien verschillende 
fracties niet het maximale aantal medewerkers aanwier-
ven. In 2023 werd ondanks de marge die was ingebouwd 
toch meer personeel aangeworven waardoor deze littera 
werd overbenut.

Voorts kunnen de onderbenuttingen van verschil-
lende logistieke littera (D “Drukkerij”, E “Gebouwen”, 
J “Informatica”) worden verklaard doordat bepaalde 
aankopen of werken niet werden gerealiseerd.

Het positieve saldo voor de littera N is te wijten aan 
de hoger dan geraamde positieve bankintresten.

Wat de uitgaven voor het Europees voorzitterschap 
betreft, deelt hij mee dat er een aanzienlijke onderbe-
nutting is (413.177 euro) doordat de meeste uitgaven 
werden gedaan in 2024.
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Il indique que les comptes 2023 se soldent par un 
excédent de 5.391.602 euros.

Le Comité de gouvernance du 23 octobre 2024 pro-
pose de clôturer les comptes 2023, sans préjudice des 
observations de la Cour des comptes et en approuvant 
ses recommandations, et de transférer le solde au fonds 
de réserve.

1.2. Comptes 2023 du financement des partis 
politiques

M. Martin Gennart, directeur d’administration du 
service de la Comptabilité, présente les comptes 2023 
du financement des partis politiques.

Il indique que ces comptes présentent un solde positif 
de 285.466 euros qui s’explique par un nombre d’indexa-
tions moins élevé en 2023 que ne le prévoyait le Bureau 
fédéral du plan.

Le Comité de gouvernance propose de clôturer les 
comptes 2023 et de transférer l’excédent au fonds de 
réserve de la Chambre.

1.3. Discussion et vote

M. Wim Van der Donckt (N-VA) observe des sous-utili-
sations considérables dans certains postes des comptes 
de la Chambre. Il espère que les services pourront à 
l’avenir affiner les estimations lors de la confection du 
budget, afin d’augmenter le degré d’utilisation des litteræ.

Il fait également observer que, dans son rapport relatif 
aux comptes 2023 de la Chambre, la Cour des comptes 
n’a pas rendu d’avis sur ces comptes, mais qu’elle a par 
contre formulé des recommandations. Il demande si les 
services ont élaboré un plan d’action en vue de la mise 
en œuvre de ces recommandations.

Le président de la Chambre répond que l’audit de la 
Cour des comptes relatif aux processus de la Chambre 
a identifié certains problèmes et qu’il démontre que le 
fonctionnement de la Chambre doit être modifié. Il observe 
que les services sont tout disposés à mettre en œuvre 
les recommandations de la Cour des comptes. Il fait 
toutefois observer que l’audit de la Cour des comptes 
date de décembre 2023 et qu’il n’a donc pas pu être pris 
en compte lors de l’établissement des comptes 2023. 
Il a demandé aux services d’établir un plan échelonné 
qui permettra de déterminer, sur une base trimestrielle, 
quelles recommandations ont été appliquées. Début 2025, 
on pourra déjà vérifier si les actions prévues pour le 
4e trimestre de 2024 ont bien été réalisées.

Hij deelt mee dat de rekeningen 2023 afsluiten met 
een overschot van 5.391.602 euro.

Het Bestuurscomité van 23 oktober 2024 stelt voor 
om de rekeningen 2023 te sluiten, onverminderd de 
opmerkingen van het Rekenhof en met onderschrijving 
van de aanbevelingen van het Rekenhof, en om het 
saldo naar het reservefonds door te storten.

1.2. Rekeningen 2023 van de financiering van de 
politieke partijen

De bestuursdirecteur van de dienst Boekhouding, 
de heer Martin Gennart, licht de rekeningen 2023 van 
de financiering van de politieke partijen toe.

Hij merkt op dat de rekeningen een positief saldo 
vertonen van 285.466 euro, te wijten aan het feit dat er 
in 2023 minder indexeringen hebben plaatsgevonden 
dan voorzien door het Federaal Planbureau.

Het Bestuurscomité stelt voor om de rekeningen 
2023 te sluiten en om het overschot over te dragen naar 
het reservefonds van de Kamer.

1.3. Bespreking en stemming

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) stelt vast dat er 
aanzienlijke onderbenuttingen zijn bij bepaalde posten. 
Hij hoopt dat de diensten in de toekomst bij het opstel-
len van de begroting de ramingen kunnen verfijnen met 
het oog op een hogere benuttingsgraad van de littera.

Dezelfde spreker merkt op dat het Rekenhof in zijn 
verslag over de rekeningen 2023 geen oordeel heeft 
geveld over de rekeningen maar wel aanbevelingen 
heeft geformuleerd. Hij informeert of de diensten een 
plan van aanpak hebben voor het uitvoeren van deze 
aanbevelingen.

De Kamervoorzitter wijst erop dat de audit van het 
Rekenhof over de processen van de Kamer bepaalde 
problemen in kaart heeft gebracht en heeft aangetoond 
dat de werking van de Kamer diende te worden gewijzigd. 
Hij stelt een grote bereidheid vast bij de diensten om werk 
te maken van de implementatie van de aanbevelingen 
van het Rekenhof. Hij merkt evenwel op dat de audit 
van het Rekenhof dateert van december 2023 zodat 
hiermee nog geen rekening kon worden gehouden bij 
het opstellen van de rekeningen 2023. Hij heeft aan de 
diensten gevraagd een stappenplan op te stellen zodat 
per kwartaal kan worden nagegaan welke aanbevelin-
gen werden uitgevoerd. Begin 2025 zal reeds kunnen 
worden gecontroleerd of de geplande stappen in het  
4e kwartaal van 2024 werden gerealiseerd.
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Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) demande pourquoi 
le rapport de la Cour des comptes relatif aux comptes 
de la Chambre n’est pas publié sur les sites web de la 
Cour des comptes ou de la Chambre.

Le président de la Chambre répond que les comptes 
de la Chambre et le rapport de la Cour des comptes y 
afférent sont publiés sur le site web de la Chambre en 
annexe du rapport de la commission. Il souligne que 
l’ensemble des documents budgétaires ont été mis à 
la disposition des membres au préalable sur le site web 
de la commission.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) fait observer que les 
documents relatifs au budget de l’État sont publiés en 
amont sur le site web de la Chambre et qu’ils sont donc 
accessibles au public. Selon l’intervenante, les docu-
ments budgétaires du Parlement wallon sont également 
disponibles au préalable sur son site web.

Elle demande aux représentants de la Cour des 
comptes dans quelle mesure les problèmes identifiés 
par l’audit relatif aux processus de la Chambre ont com-
pliqué la mission de contrôle de la Cour des comptes, et 
si la transmission tardive des comptes par la Chambre 
a eu des répercussions en ce qui concerne la rédaction 
du rapport.

Mme Merckx ajoute qu’elle estime que le président 
de la Chambre est responsable du suivi de l’audit, et 
déplore que son groupe ne soit pas associé à la mise 
en œuvre des recommandations dès lors qu’il n’est pas 
représenté au Comité de gouvernance et qu’aucune dis-
cussion n’a encore eu lieu à ce sujet au Bureau. Selon 
elle, le périmètre de l’audit de la Cour des comptes aurait 
dû être plus large et le plan échelonné proposé ne per-
mettra pas de résoudre tous les problèmes révélés ces 
dernières années (notamment en matière de pensions).

Elle évoque ensuite le rapport de la Cour des comptes 
sur les comptes 2023 du Parlement wallon, et indique 
qu’il contient des observations à propos des indemni-
tés accordées pour certaines fonctions spéciales, en 
particulier à propos de l’organe compétent habilité à 
en décider. Elle fait observer que les compétences des 
différents organes de gestion de la Chambre ne sont 
pas clairement identifiées non plus, et demande l’avis 
de la Cour des comptes à ce sujet.

Elle fait par ailleurs observer que le rapport de la 
Cour des comptes sur les comptes 2023 du Parlement 
wallon indique qu’il convient de préciser les coûts visés 
par l’indemnité parlementaire pour frais exposés dès lors 
que le Parlement intervient dans les frais informatiques, 
les frais de déplacement, etc. Elle demande pourquoi 

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) informeert waarom 
het verslag van het Rekenhof over de rekeningen van 
de Kamer niet op de website van het Rekenhof of van 
de Kamer wordt gepubliceerd.

De Kamervoorzitter deelt mee dat de rekeningen 
van de Kamer, evenals het verslag van het Rekenhof 
over de rekeningen, als bijlage bij het commissieverslag 
worden gepubliceerd op de website van de Kamer. Hij 
benadrukt dat alle begrotingsdocumenten voor de leden 
vooraf beschikbaar werden gesteld op de website van 
de commissie.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) merkt op dat de 
documenten betreffende de Rijksbegroting op voorhand 
bekend worden gemaakt op de website van de Kamer 
en dus beschikbaar zijn voor het publiek. Ook de begro-
tingsdocumenten van het Waals Parlement zijn volgens 
haar op voorhand beschikbaar op zijn website.

Zij vraagt aan de vertegenwoordigers van het Rekenhof 
in welke mate de problemen die door de audit over de 
processen van de Kamer naar boven zijn gekomen, hun 
controleopdracht hebben bemoeilijkt en of de laattijdige 
overzending van de rekeningen door de Kamer gevolgen 
heeft gehad voor het opstellen van het verslag.

Zij is voorts van mening dat de Kamervoorzitter verant-
woordelijk is voor de uitvoering van de audit en betreurt 
dat haar fractie niet wordt betrokken bij de implementatie 
van de aanbevelingen aangezien zij niet vertegenwoor-
digd is in het Bestuurscomité en er nog geen bespreking 
heeft plaatsgevonden in het Bureau. Zij is van mening 
dat de scope van de audit van het Rekenhof ruimer had 
moeten zijn en meent dat het voorgestelde stappenplan 
onvoldoende is om alle problemen die de laatste jaren 
naar boven zijn gekomen (o.a. inzake pensioenen), aan 
te pakken.

Zij verwijst tevens naar het verslag van het Rekenhof 
over de rekeningen 2023 van het Waals Parlement waar 
opmerkingen werden gemaakt over de vergoedingen 
voor bijzondere functies, meer bepaald over het orgaan 
dat hierover dient te beslissen. Zij merkt op dat er ook 
in de Kamer onduidelijkheid is over de bevoegdheden 
van de verschillende beheersorganen en peilt naar de 
zienswijze van het Rekenhof dienaangaande.

Ook merkt zij op dat in het verslag van het Rekenhof 
over de rekeningen 2023 van het Waals Parlement wordt 
opgemerkt dat duidelijk dient te worden gepreciseerd 
welke kosten worden beoogd met de parlementaire 
onkostenvergoeding gelet op de tussenkomst van het 
Parlement voor Informatica, verplaatsingen enz. Zij 
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la Cour des comptes n’a pas demandé cette précision 
dans son rapport sur les comptes de la Chambre.

M. Wouter Vermeersch (VB) demande où en est l’exé-
cution des recommandations de la Cour des comptes par 
les services. L’intervenant propose d’inviter la Cour des 
comptes à effectuer fin 2025 un audit de suivi portant 
sur les recommandations. Il estime qu’un audit réalisé 
par un partenaire externe offre une meilleure objectivité. 
Il demande aux représentants de la Cour des comptes 
s’ils jugent un tel audit nécessaire et, le cas échéant, à 
quel moment il devrait être exécuté.

L’intervenant déplore par ailleurs que la Cour des 
comptes n’ait pas pu exercer de contrôle sur les frais 
de personnel – qui constituent pourtant une grande 
partie des dépenses – faute d’informations suffisantes 
et adéquates.

Il demande ensuite aux représentants de la Cour 
des comptes dans quelle mesure la responsabilité des 
administrateurs s’applique aux membres des organes de 
gestion concernés de la Chambre en cas d’approbation 
des comptes, sachant que la Cour des comptes a été 
confrontée à une limitation de l’étendue des travaux d’audit 
dans le cadre de sa mission de contrôle. Le membre 
fait observer que les administrateurs peuvent décider 
de résoudre les problèmes liés à l’environnement de 
contrôle avant de procéder à l’approbation des comptes. 
Il indique qu’il a rendu un avis négatif sur les comptes 
lors du Comité de gouvernance du 23 octobre 2024, mais 
qu’il souscrit aux observations et aux recommandations 
de la Cour des comptes.

M. Lode Vereeck (VB) demande si les membres 
des organes de gestion concernés de la Chambre 
sont couverts par une assurance responsabilité des 
administrateurs.

L’intervenant demande également s’il existe un bilan 
des actifs et des passifs ou si l’on dispose uniquement 
d’un compte de résultats.

M. Stéphane Lasseaux (Les Engagés) constate que 
le rapport de la Cour des comptes souligne qu’il est 
impossible d’évaluer l’exhaustivité des comptes, étant 
donné que la comptabilité générale de la Chambre n’est 
pas tenue selon les principes habituels de la comptabi-
lité en partie double. Il déplore par ailleurs la limitation 
de l’étendue des travaux d’audit à laquelle la Cour des 
comptes a été confrontée lors du contrôle des dépenses 
de personnel.

vraagt waarom het Rekenhof een dergelijke precisering 
niet heeft vermeld in zijn verslag over de rekeningen 
van de Kamer.

De heer Wouter Vermeersch (VB) informeert naar 
een stand van zaken van de uitvoering van de aanbe-
velingen van het Rekenhof door de diensten. Hij stelt 
voor om aan het Rekenhof te vragen eind 2025 een 
opvolgingsaudit uit te voeren over de aanbevelingen. Hij 
is van mening dat een audit door een externe partner 
een grotere objectiviteit met zich meebrengt. Hij vraagt 
aan de vertegenwoordigers van het Rekenhof of zij een 
dergelijke audit nuttig achten en wanneer deze audit 
in voorkomend geval best dient te worden uitgevoerd.

Dezelfde spreker betreurt dat het Rekenhof geen 
controle kon uitvoeren op de personeelskosten, die 
nochtans een groot deel van de uitgaven uitmaken, bij 
gebrek aan voldoende en geschikte controle‐informatie.

Hij vraagt voorts aan de vertegenwoordigers van het 
Rekenhof in welke mate de bestuurdersaansprakelijk-
heid van toepassing is voor de leden van de betrokken 
beheersorganen van de Kamer in geval van goedkeuring 
van de rekeningen, wetende dat het Rekenhof werd 
geconfronteerd met een scope limitation in zijn contro-
leopdracht. Hij merkt op dat bestuurders ervoor kunnen 
opteren om eerst de problemen met betrekking tot de 
controleomgeving op te lossen alvorens over te gaan tot 
de goedkeuring van de rekeningen. Hij deelt mee dat hij 
in het Bestuurscomité van 23 oktober 2024 een nega-
tief advies heeft uitgebracht over de rekeningen maar 
de opmerkingen en aanbevelingen van het Rekenhof 
onderschrijft.

De heer Lode Vereeck (VB) vraagt of de leden van 
de betrokken beheersorganen van de Kamer verzekerd 
zijn voor hun bestuurdersaansprakelijkheid.

Dezelfde spreker vraagt of er een balans voorhanden 
is met de activa en de passiva dan wel of er enkel een 
resultatenrekening beschikbaar is.

De heer Stéphane Lasseaux (Les Engagés) stelt vast 
dat in het verslag van het Rekenhof wordt opgemerkt 
dat de volledigheid van de rekeningen niet kan worden 
beoordeeld aangezien de algemene boekhouding van 
de Kamer niet wordt gevoerd volgens de gebruikelijke 
principes van het dubbel boekhouden. Hij betreurt even-
eens de scope limitation waarmee het Rekenhof werd 
geconfronteerd om de personeelsuitgaven te controleren.
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M. Olivier Hubert, conseiller à la Cour des comptes, 
indique que c’est à la Chambre qu’il appartient de pu-
blier ou non le rapport de la Cour des comptes sur les 
comptes 2023.

L’orateur fait observer que l’on pouvait s’attendre à 
ce que la Cour des comptes s’abstienne d’émettre une 
opinion sur les comptes, étant donné que la comptabilité 
de la Chambre ne répond pas encore aux exigences 
minimales pour pouvoir être contrôlée.

Il indique que l’instauration, d’ici 2026, d’une comp-
tabilité en partie double dans un système comptable 
intégré figure dans le plan d’action des services et qu’un 
nouvel outil de gestion des ressources humaines est 
utilisé depuis peu. Il espère que le contrôle des comptes 
pourra mieux se dérouler l’année prochaine et que les 
dépenses salariales pourront également être comparées 
avec la comptabilité.

L’orateur souligne qu’il peut difficilement se prononcer 
sur les recommandations figurant dans le rapport sur 
les comptes du Parlement wallon, car il n’en était pas 
le rapporteur.

En ce qui concerne la suggestion de réaliser un audit 
de suivi, il indique qu’à l’occasion du contrôle annuel 
des comptes, la Cour des comptes peut aussi contrôler, 
dans une certaine mesure, le suivi des recommanda-
tions générales.

L’orateur souligne qu’il n’est pas exceptionnel que la 
Cour des comptes s’abstienne d’émettre une opinion 
quant aux comptes d’une institution. Il appartient à 
l’institution contrôlée d’approuver ou non les comptes, 
eu égard au rapport de la Cour des comptes.

Le directeur d’administration du service de la 
Comptabilité confirme que l’objectif est d’instaurer une 
comptabilité en partie double. Il souligne que les différents 
outils de gestion comptable doivent être adaptés à cet 
effet. Il espère que ce travail sera terminé (en grande 
partie) fin 2025.

En ce qui concerne la remarque spécifique de la Cour 
des comptes sur la réconciliation salariale, il indique que 
les services travaillent actuellement à une réconciliation 
entre le moteur salarial et le logiciel comptable afin que 
toutes les données nécessaires soient disponibles pour 
le contrôle des comptes 2024 par la Cour des comptes.

L’orateur souligne également que l’on vérifiera si la 
Chambre a souscrit une assurance pour les membres 
en matière de responsabilité des administrateurs.

De heer Olivier Hubert, raadsheer bij het Rekenhof, 
deelt mee dat het aan de Kamer toekomt om het verslag 
van het Rekenhof over de rekeningen 2023 al dan niet 
te publiceren.

Hij merkt op dat het te verwachten viel dat het Rekenhof 
een onthoudend oordeel zou vellen over de rekeningen 
aangezien de boekhouding van de Kamer momenteel 
nog niet voldoet aan de minimum vereisten om gecon-
troleerd te kunnen worden.

Hij merkt op dat de invoering tegen 2026 van een 
dubbele boekhouding in een geïntegreerd boekhoud-
systeem deel uitmaakt van het actieplan van de diensten 
en dat sinds kort ook een nieuwe HR-tool in dienst werd 
genomen. Hij hoopt dat de controle van de rekeningen 
volgend jaar beter zal kunnen verlopen en dat ook de 
loonuitgaven zullen kunnen worden vergeleken met de 
boekhouding.

Hij wijst erop dat hij zich moeilijk kan uitspreken over de 
aanbevelingen in het verslag over de rekeningen van het 
Waals Parlement aangezien hij geen verslaggever was.

Wat de suggestie om een opvolgingsaudit te voeren 
betreft, deelt hij mee dat het Rekenhof jaarlijks, naar 
aanleiding van de controle van de rekeningen, in zekere 
mate ook de opvolging van de algemene aanbevelingen 
kan controleren.

Hij wijst erop dat het niet uitzonderlijk is dat het 
Rekenhof een onthoudend oordeelt velt over de rekenin-
gen van een instelling. Het komt aan de gecontroleerde 
instelling toe om rekening houdend met het verslag van 
het Rekenhof de rekeningen al dan niet goed te keuren.

De bestuursdirecteur van de dienst Boekhouding 
bevestigt dat het de bedoeling is om een dubbele boek-
houding in te voeren. Hij wijst erop dat de verschillende 
boekhoudkundige beheerstools hiervoor dienen te 
worden aangepast. Hij hoopt dat dit werk eind 2025 
(grotendeels) afgerond zal zijn.

Wat de specifieke opmerking van het Rekenhof be-
treffende de loonreconciliatie betreft, deelt hij mee dat 
de diensten momenteel werken aan een reconciliatie 
tussen de loonmotor en het boekhoudpakket zodat 
voor de controle van het Rekenhof over de rekeningen 
2024 alle nodige gegevens voorhanden zijn.

Hij merkt voorts op dat zal worden nagegaan of de 
Kamer voor de leden een verzekering heeft afgesloten 
inzake bestuurdersaansprakelijkheid.
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Le président de la Chambre fait par ailleurs observer 
que l’étendue des travaux d’audit de la Cour des comptes 
sur les processus de la Chambre a été définie au cours 
de la législature précédente et que des actions en justice 
ont été intentées dans le dossier des pensions.

La commission approuve les comptes 2023 de la 
Chambre des représentants par 7 voix contre une et 
une abstention.

La commission approuve les comptes 2023 du finan-
cement des partis politiques par 8 voix contre 3.

Résultats des votes nominatifs:

— en ce qui concerne les comptes 2023 de la Chambre:

Ont voté pour:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

A voté contre:

— VB: Lode Vereeck.

S’est abstenu:

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— en ce qui concerne les comptes 2023 du finance-
ment des partis politiques:

Ont voté pour:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

De Kamervoorzitter wijst er ook nog op dat de scope 
van de audit van het Rekenhof over de processen van de 
Kamer tijdens de vorige zittingsperiode werd vastgesteld 
en wijst erop dat gerechtelijke stappen werden gezet in 
het pensioendossier.

De commissie keurt de rekeningen 2023 van de Kamer 
van volksvertegenwoordigers goed met 7 stemmen 
tegen 1 en 1 onthouding.

De commissie keurt de rekeningen 2023 van de 
financiering van de politieke partijen goed met 8 stem-
men tegen 3.

De resultaten van de naamstemmingen zijn als volgt:

— met betrekking tot de rekeningen 2023 van de 
Kamer:

Hebben voorgestemd:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

Heeft tegengestemd:

— VB: Lode Vereeck.

Heeft zich onthouden:

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— met betrekking tot de rekeningen 2023 van de 
financiering van de politieke partijen:

Hebben voorgestemd:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.
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Ont voté contre:

— VB: Lode Vereeck, Wouter Vermeersch;

— PVDA-PTB: Sofie Merckx.

2. Budget 2025

2.1. Budget 2025 de la Chambre – présentation 
et discussion

Le directeur d’administration du service de la 
Comptabilité commente le projet de budget 2025 de la 
Chambre, tel qu’il a été adopté par le Comité de gou-
vernance le 20 novembre 2024. La Cour des comptes a 
également rendu un avis concernant ce projet de budget 
le 13 novembre 2024.

Il explique que le budget a été élaboré en tenant compte 
de la circulaire ministérielle du 22 mars 2024 qui prescri-
vait d’indexer les crédits de personnel et de fonctionne-
ment de 2 % et de 1,9 % respectivement. De ce mode 
de calcul a résulté une dotation de 188.800.000 euros, 
mais le Comité de gouvernance a décidé d’y appliquer 
une économie de 2 %, si bien que la dotation demandée 
s’élève à 185.024.000 euros.

Il parcourt ensuite les autres sources de recettes qui 
sont affectées au financement du budget 2025.

S’agissant du budget des dépenses, il précise que 
le total des dépenses inscrites au budget s’élève à 
209.193.000 euros.

Dans le cadre de l’estimation des traitements et des 
salaires, il a été tenu compte d’une indexation de 2 %, 
tel que prévue par le Bureau fédéral du Plan.

En ce qui concerne le littera A (Députés), il fait obser-
ver que l’on peut noter une augmentation d’environ 
3,5 millions d’euros. Celle-ci s’explique en partie par des 
dépenses supplémentaires au niveau des indemnités de 
sortie, lesquelles doivent être calculées sur une année 
entière pour 2025. En outre, une contribution exception-
nelle au fonds dédié aux indemnités de sortie a été prévue 
à hauteur de 2.054.000 euros. Depuis 2019, ce fonds a 
été alimenté annuellement de 2 millions d’euros afin de 
pouvoir payer les indemnités de sortie, dont l’ampleur 
précise était incertaine. Il contient 10 millions d’euros. 
Dès lors que le montant total des indemnités de sortie 
dues dépasse les 12 millions d’euros, il convient d’aug-
menter cette provision.

Pour le surplus, il signale qu’à l’instar des années 
précédentes, une contribution d’un peu moins de 

Hebben tegengestemd:

— VB: Lode Vereeck, Wouter Vermeersch;

— PVDA-PTB: Sofie Merckx.

2. Begroting 2025

2.1. Begroting 2025 van de Kamer – voorstelling 
en bespreking

De directeur van de dienst Boekhouding licht de 
ontwerpbegroting 2025 van de Kamer toe, zoals aan-
genomen door het Bestuurscomité op 20 november 
2024. Het Rekenhof bracht tevens advies uit over deze 
ontwerpbegroting op 13 november 2024.

Hij licht toe dat de begroting werd opgesteld rekening 
houdend met de ministeriële omzendbrief van 22 maart 
2024 die voorschreef om de personeels- en de wer-
kingskredieten te indexeren met respectievelijk 2 % en 
1,9 %. Deze berekeningswijze leidde tot een dotatie van 
188.800.000 euro, maar het Bestuurscomité heeft beslist 
om hierop een besparing van 2 % toe te passen waar-
door de gevraagde dotatie 185.024.000 euro bedraagt.

Vervolgens overloopt hij de overige inkomstenbron-
nen die worden aangewend ter financiering van de 
begroting 2025.

Inzake de uitgavenbegroting verduidelijkt hij dat het 
totaal van de begrote uitgaven 209.193.000 euro bedraagt.

Bij de raming van de wedden en de lonen werd er 
rekening gehouden met een indexatie van 2 %, zoals 
voorzien door het Federaal Planbureau.

Met betrekking tot littera A (Leden) merkt hij op dat er 
een toename is van ongeveer 3,5 miljoen euro. Dit valt 
deels te verklaren door de meeruitgaven in de afscheids-
vergoedingen die voor 2025 op een volledig jaar moeten 
worden berekend. Daarnaast werd er een uitzonderlijke 
bijdrage voorzien aan het fonds voor de uittredingsver-
goedingen ten belope van 2.054.000 euro. Dit fonds werd 
sinds 2019 jaarlijks gespijsd met 2 miljoen euro om de 
uittredingsvergoedingen, waarvan de precieze omvang 
onzeker was, te kunnen betalen en omvat 10 miljoen euro. 
Aangezien het totaal van de verschuldigde uittredings-
vergoedingen meer dan 12 miljoen euro bedraagt, dient 
deze provisie te worden aangevuld.

Voor het overige merkt hij op dat er zoals de voor-
bije jaren een bijdrage van net geen 19 miljoen euro 
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19 millions d’euros est prévue pour la caisse de pen-
sions des parlementaires et que, suite à la décision du 
Bureau, la retenue de 5 % tant sur les indemnités de 
sortie que sur les indemnités parlementaires continue 
à être appliquée.

En ce qui concerne les litteras B et S (Personnel), il 
indique qu’aucune modification notable n’est à signaler 
par rapport au budget 2024. Il précise que le budget 
prévu pour les nouveaux recrutements en 2024 n’a 
pas pu être entièrement utilisé et que les recrutements 
prévus se poursuivront en 2025.

Au littera R (Groupes politiques), on observe une dimi-
nution d’environ 4 % qui est imputable à l’augmentation 
significative qu’a connue ce littera en 2024 afin de payer 
les indemnités de préavis des collaborateurs politiques. 
Dans le but d’éviter un tel pic à l’avenir, il est proposé 
de verser 1 million d’euros par an dans un fonds qui 
aura pour vocation de couvrir ces dépenses au cours 
d’une année électorale. L’augmentation des subsides 
alloués aux groupes politiques (4 %) est imputable à 
l’indexation prévue et à la modification de la composition 
des groupes à l’issue des élections.

Enfin, il indique, s’agissant des autres litteras, qu’au-
cune modification notable n’est à signaler par rapport 
au budget 2024. À cet égard, il attire l’attention sur les 
crédits importants qui sont prévus pour l’IT et l’emprunt 
relatif au bâtiment FORUM.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) souligne que le 
budget de la Chambre à l’examen pérennise le régime 
de faveur applicable aux parlementaires en matière de 
rémunération et en ce qui concerne d’autres indemnités. 
Par exemple, tout parlementaire perçoit une rémunération 
mensuelle de 9.400 euros et une indemnité forfaitaire 
mensuelle pour frais exposés de 2.641 euros, un pécule 
de vacances de 8.700 euros et une prime de fin d’année 
de 4.200 euros. Enfin, les parlementaires bénéficient 
aussi d’indemnités complémentaires s’ils exercent 
des fonctions spéciales au Parlement. L’intervenante 
estime que ces rémunérations élevées déconnectent les 
parlementaires du monde dans lequel vit la population 
active normale. C’est pourquoi elle présente plusieurs 
amendements tendant à modifier le projet de budget 
de la Chambre:

Amendement n° 2

Littera A50110 Indemnités parlementaires

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 50.110 
“Indemnités parlementaires”, remplacer le montant 
“16.130.000” par le montant “8.065.000”.

wordt voorzien voor de pensioenkas van de parlements-
leden en dat ingevolge de beslissing van het Bureau de 
afhouding van 5 % op zowel de afscheidsvergoedingen 
als de parlementaire vergoedingen wordt verdergezet.

Met betrekking tot de littera’s B en S (Personeel) 
stelt hij dat er geen noemenswaardige wijzingen zijn 
ten opzichte van de begroting 2024. Hij verduidelijkt 
dat het budget voorzien voor de nieuwe aanwervingen 
in 2024 niet volledig kon worden aangewend en dat de 
voorziene aanwervingen in 2025 verder zullen worden 
gezet.

Op littera R (Politieke fracties) doet zich een daling 
voor van ongeveer 4 % die valt toe te schrijven aan het 
feit dat littera R in 2024 significant steeg om de opzeg-
gingsvergoedingen van de politieke medewerkers te be-
talen. Om in de toekomst een dergelijke piek te vermijden 
wordt voorgesteld om jaarlijks 1 miljoen euro te storten 
in een fonds dat deze uitgaven in een verkiezingsjaar 
dient op te vangen. De stijging van de toelagen aan 
de politieke fracties (4 %) valt toe te schrijven aan de 
voorziene indexering en de gewijzigde samenstelling 
van de fracties na de verkiezingen.

Tot slot vermeldt hij dat er inzake de overige littera’s 
er geen noemenswaardige wijzigingen zijn ten opzichte 
van de begroting 2024. Hij vestigt hierbij de aandacht 
op de omvangrijke kredieten die voorzien zijn voor IT 
en de lening van het FORUM-gebouw.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) wijst erop dat 
deze begroting van de Kamer het gunstregime bestendigt 
dat parlementsleden genieten inzake de lonen en andere 
vergoedingen. Zo ontvangt een parlementslid maande-
lijks een loon van 9.400 euro en een forfaitaire onkos-
tenvergoeding van 2.641 euro, een vakantiepremie van 
8.700 euro en een eindejaarspremie van 4.200 euro. Tot 
slot ontvangen zij nog bijkomende vergoedingen voor 
bijzondere functies die zij opnemen in het Parlement. Zij 
is van mening dat deze hoge vergoedingen ertoe leiden 
dat de parlementsleden geen voeling meer hebben met de 
leefwereld van de gewone werkende bevolking. Daarom 
dient zij meerdere amendementen in tot wijziging van 
het ontwerp van begroting van de Kamer:

Amendement nr. 2

Littera A 50.110 Parlementaire vergoedingen

In de begrotingstabellen, in lit tera A 50.110 
“Parlementaire vergoedingen”, het bedrag “16.130.000” 
vervangen door het bedrag “8.065.000
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Justification

Cet amendement tend à réduire de moitié les indem-
nités parlementaires.

Amendement n° 3

Littera A50120 Indemnités forfaitaire pour frais exposés

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 50.120 
“Indemnité forfaitaire pour frais exposés”, remplacer le 
montant “4.754.000” par le montant “0”.

Justification

Cet amendement tend à supprimer l’indemnité for-
faitaire pour frais exposés.

Amendement n° 4

Littera A50200 Pécule de vacances

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 50.200 
“Pécule de vacances des membres”, remplacer le mon-
tant “1.306.000” par le montant “653.000”.

Justification

Cet amendement tend à réduire de moitié le pécule 
de vacances.

Amendement n° 5

Littera A50300 Prime de fin d’année des membres

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 50.300 
“Prime de fin d’année des députés”, remplacer le montant 
“628.000 “par le montant ”314.000”.

Justification

Cet amendement tend à réduire de moitié la prime 
de fin d’année.

Amendement n° 6

Littera A60 Indemnités anciens députés

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 60 
“Indemnités anciens députés”, remplacer le montant” 
9.778.000” par le montant “0”.

Verantwoording

Het amendement strekt ertoe de parlementaire ver-
goedingen te halveren.

Amendement nr. 3

Littera A 50.120 Forfaitaire onkostenvergoeding

In de begrotingstabellen, in littera A 50.120 “Forfaitaire 
onkostenvergoeding”, het bedrag “4.754.000” vervangen 
door het bedrag “0”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de forfaitaire onkostenver-
goeding af te schaffen.

Amendement nr. 4

Littera A 50.200 Vakantiegeld

In de begrotingstabellen, in littera A 50.200 
“Vakantiegeld Kamerleden”, het bedrag “1.306.000” 
vervangen door het bedrag “653.000”.

Verantwoording

Dit amendement strekt ertoe het vakantiegeld te 
halveren.

Amendement nr. 5

Littera A 50.300 Eindejaarstoelagen Kamerleden

In de begrotingstabellen, in littera A 50.300 
“Eindejaarstoelagen Kamerleden”, het bedrag “628.000” 
vervangen door het bedrag “314.000”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de eindejaarstoelage te 
halveren.

Amendement nr. 6

Littera A 60 Vergoedingen gewezen Kamerleden

In de begrotingstabellen, in littera A60 “Vergoedingen 
gewezen Kamerleden”, het bedrag “9.778.000” vervangen 
door het bedrag “0”.
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Justification

Cet amendement tend à supprimer les indemnités 
des anciens députés, y compris les indemnités de sortie.

Amendement n° 7

Littera A70400 Frais de représentation

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 70.400 “Frais 
de représentation”, remplacer le montant “1.209.000” 
par le montant “0”.

Justification

Cet amendement tend à supprimer les frais de 
représentation.

Ce littera est composé, d’une part, de l’indemnité 
du président de la Chambre, d’une indemnité pour 
frais de représentation et d’une prime de logement et, 
d’autre part, des indemnités pour fonctions spéciales 
octroyées aux membres du Bureau et aux présidents 
des commissions permanentes.

Amendement n° 8

Littera A80400 Abonnements SNCB anciens membres

Dans les tableaux budgétaires, au littera A 80.400 
“Abonnements SNCB anciens membres”, remplacer le 
montant “13.000” par le montant “0”.

Justification

Cet amendement tend à supprimer l’intervention de 
la Chambre dans les abonnements SNCB des anciens 
membres.

Amendement n° 9

Littera R10100 Subsides frais de fonctionnement 
groupes

Dans les tableaux budgétaires, au littera R 10.100 
“Subsides frais de fonctionnement groupes”, remplacer 
le montant “11.854.000” par le montant “5.927.000”.

Justification

Cet amendement tend à réduire de moitié les subsides 
aux frais de fonctionnement des groupes.

L’intervenante pose ensuite plusieurs questions à 
propos des propositions budgétaires de la Chambre. Elle 

Verantwoording

Dit amendement beoogt de vergoedingen en de uit-
tredingsvergoedingen van de gewezen Kamerleden af 
te schaffen.

Amendement nr. 7

Littera A 70.400 Representatievergoedingen

In de begrotingstabellen, in littera A 70.400 
“Representatievergoedingen”, het bedrag “1.209.000” 
vervangen door het bedrag “0”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de representatievergoedingen 
af te schaffen.

Deze littera bestaat uit de vergoeding voor de voorzit-
ter van de Kamer, een representatievergoeding en een 
huisvestingspremie, enerzijds, en uit vergoedingen voor 
speciale functies voor de leden van het Bureau en voor 
de voorzitters van de vaste commissies, anderzijds.

Amendement nr. 8

Littera A 80.400 Abonnementen NMBS gewezen leden

In de begrotingstabellen, in littera A 80.400 
“Abonnementen NMBS gewezen leden”, het bedrag 
“13.000” vervangen door het bedrag “0”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de tegemoetkoming van de 
Kamer in de NMBS-abonnementen van de gewezen 
leden af te schaffen.

Amendement nr. 9

Littera R 10.100 Toelagen werkingskosten fracties

In de begrotingstabellen, in littera R 10.100 “Toelagen 
werkingskosten fracties”, het bedrag “11.854.000” ver-
vangen door het bedrag “5.927.000”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de toelagen voor de wer-
kingskosten van de fracties te halveren.

Voorts wenst zij meerdere vragen te stellen over de 
begrotingsvoorstellen van de Kamer. Eerst en vooral stelt 
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constate d’abord et souligne qu’il y avait lieu de pourvoir 
plusieurs emplois vacants du cadre du personnel. La Cour 
des comptes avait insisté sur la nécessité de renforcer 
certains services, notamment la cellule “marchés publics” 
et le service de la Comptabilité. L’intervenante s’enquiert 
de l’état d’avancement des recrutements nécessaires.

Elle demande en outre pourquoi les dépenses d’assu-
rances des députés sont nettement plus élevées que 
celles du personnel et des collaborateurs politiques.

Elle constate que l’achat de deux voitures est envi-
sagé pour un montant de 180.000 euros. Elle estime 
qu’il faudrait opter pour un modèle plus économique et 
s’enquiert également de la finalité de cet achat.

Elle prend acte de l’économie de 2 % que le Comité 
de gouvernance a appliquée à la dotation et souhaite-
rait en connaître la justification exacte. Elle souhaiterait 
également savoir sur quels postes de dépenses cette 
économie a ensuite été réalisée.

Enfin, elle se réjouit d’apprendre que la plateforme 
numérique pour le dépôt des questions écrites sera 
modernisée. Le budget de 800.000 euros alloué à ce 
projet est toutefois colossal et elle souhaiterait donc 
savoir comment le suivi en sera assuré.

M. Lode Vereeck (VB) constate que les frais de per-
sonnel et de fonctionnement ont été indexés de res-
pectivement 2 % et 1,9 %. Il demande si le Comité de 
gouvernance a appliqué l’économie de 2 % au montant 
indexé, ou s’il s’agit réellement d’une économie.

Il demande des précisions supplémentaires sur l’em-
prunt contracté pour le bâtiment FORUM qui figure à la 
fois dans les dépenses et dans les recettes.

Enfin, il souhaiterait savoir dans quelle mesure les 
autres parlements déduisent également 5 % des in-
demnités parlementaires et si des concertations sont 
organisées à ce sujet entre les assemblées.

M. Wouter Vermeersch (VB) a pris connaissance 
des amendements présentés par le groupe PVDA-PTB. 
Étant favorable à toute nouvelle érosion des instances 
fédérales, il soutiendra ces amendements. Il commente 
ensuite son propre amendement visant à modifier les 
subsides alloués aux groupes politiques:

zij vast dat er inzake de personeelsbezetting meerdere 
vacante functies moesten worden ingevuld. Met name 
wat betreft de cel overheidsopdrachten en de dienst 
boekhouding had het Rekenhof erop aangedrongen 
dat deze diensten zouden worden versterkt. Zij wenst 
te vernemen in hoeverre de nodige aanwervingen al 
werden uitgevoerd.

Daarnaast vraagt zij waarom de verzekeringsuitgaven 
voor de parlementsleden significant hoger zijn dan deze 
voor het personeel en de politieke medewerkers.

Zij stelt vast dat de aankoop van twee wagens in 
het vooruitzicht wordt gesteld voor een bedrag van 
180.000 euro. Zij vindt dat er zou moeten worden gekozen 
voor een meer bescheiden model en wenst te vernemen 
waarvoor de aankoop van deze wagens dient.

Zij neemt akte van de besparing van 2 % die 
Bestuurscomité heeft toegepast op de dotatie en wil 
de precieze verantwoording hiervoor kennen. Zij wenst 
te vernemen op welke uitgavenposten deze besparing 
vervolgens werd gerealiseerd.

Tot slot is zij verheugd te vernemen dat het digitaal plat-
form voor de indiening van schriftelijke vragen zal worden 
vernieuwd. Het toegekende budget van 800.000 euro is 
echter aanzienlijk en zij wil dan ook vernemen hoe de 
uitvoering van dit project zal worden opgevolgd.

De heer Lode Vereeck (VB) stelt vast dat de per-
soneels- en de werkingskosten respectievelijk met 
2 % en 1,9 % werden geïndexeerd. Hij vraagt of het 
Bestuurscomité de besparing van 2 % toepast op het 
geïndexeerde bedrag, dan wel of het daadwerkelijk een 
besparing betreft.

Hij vraagt bijkomende duiding over de lening voor 
het FORUM-gebouw die zowel bij de uitgaven als de 
ontvangsten wordt weergegeven.

Tot slot wenst hij te vernemen in welke mate de overige 
parlementen tevens 5 % inhouden op de parlementaire 
vergoedingen en of hieromtrent overleg plaatsvindt tus-
sen de assemblees.

De heer Wouter Vermeersch (VB) heeft kennisgeno-
men van de amendement die door de PVDA-PTB-fractie 
werden neergelegd. Hij juicht elke verdere uitholling van 
de federale instanties toe en zal deze amendementen 
steunen. Vervolgens licht hij zijn eigen amendement toe 
tot wijziging van de toelagen aan de politieke fracties:
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Amendement n° 1

Au littera “R 10 SUBSIDES AUX GROUP.”, dans la 
colonne 2025, remplacer le chiffre “11.854.000” par le 
chiffre “11.388.000”. Modifier le tableau récapitulatif en 
conséquence.

Justification

Les crises et gouvernements successifs ayant forte-
ment grevé les budgets de la Belgique, il va de soi que 
les groupes politiques doivent également faire un effort 
sur le plan budgétaire. Il est dès lors proposé de geler 
les subsides alloués aux groupes politiques au niveau 
qui était le leur dans le budget 2024 (DOC 55 3707/001). 

Par ailleurs, il rappelle que les comptes 2023 de la 
Chambre ne reflètent pas fidèlement la comptabilité, ce 
qui affecte également la base budgétaire pour 2025. Il 
constate néanmoins que la Cour des comptes a rendu un 
avis favorable sur le projet de budget et que le commen-
taire des différents postes de dépenses est suffisamment 
détaillé. Cependant, la Cour des comptes a également 
formulé certaines recommandations et il demande si 
celles-ci ont déjà été prises en compte ou si elles le 
seront seulement dans le budget 2026.

Il ajoute que le rapport émis par le réviseur sur l’ASBL 
qui gère la caisse de pension des membres montre que 
cette ASBL ne peut pas garantir à elle seule la continuité 
du financement de ces pensions. L’ASBL devrait disposer 
à cette fin d’une somme beaucoup plus conséquente 
dans sa caisse. Ce n’est qu’en consacrant annuellement 
19 millions du budget de la Chambre à l’ASBL pour 
couvrir les dépenses récurrentes que le financement 
de ces pensions est garanti.

Enfin, il demande si un amendement sera présenté 
concernant la dotation du Sénat.

M. Steven Matheï (cd&v) souligne que les recomman-
dations de la Cour des comptes doivent être suivies, en 
particulier celles qui visent l’amélioration de la lisibilité 
des documents budgétaires. Il demande des précisions 
à propos de l’augmentation des frais de personnel et 
souhaite connaître l’état d’avancement de la gestion du 
parc automobile partagé créé dans le cadre des synergies 
avec les institutions à dotation. Enfin, il constate une 
augmentation significative du budget relatif aux réunions 
tardives et nocturnes. Il espère que le président de la 
Chambre pourra trouver un moyen de limiter ces coûts.

Amendement nr. 1

Onder littera “R 10 TOELAGEN AAN DE FRACT.” in 
kolom 2025, het bedrag “11.854.000” vervangen door 
het bedrag “11.388.000”. De samenvattende tabel over-
eenkomstig aanpassen.

Verantwoording

De opeenvolgende regeringen en crisissen hebben 
een diep gat geslagen in de begrotingen van dit land. 
Het is vanzelfsprekend dat ook de politieke fracties een 
inspanning leveren aan de begroting. Daarom wordt 
voorgesteld om de toelage aan de politieke fracties te 
bevriezen op het niveau van de begroting over 2024 
(DOC 55 3707/001).

Voorts benadrukt hij nogmaals dat de rekeningen 
2023 van de Kamer geen getrouw beeld geven van 
de boekhouding, wat ook de basis voor de begroting 
2025 aantast. Toch stelt hij vast dat het Rekenhof een 
positief advies uitbracht over de ontwerpbegroting en 
dat de toelichting bij de verschillende uitgavenposten 
voldoende is gedetailleerd. Het Rekenhof heeft echter 
ook enkele aanbevelingen geformuleerd en hij vraagt 
of deze nu al werden geïntegreerd, dan wel pas voor 
de begroting 2026.

Hij wijst er tevens op dat het verslag van de revisor 
over de vzw die de pensioenkas van de leden beheert, 
aantoont dat deze vzw de continuïteit van de financiering 
van deze pensioenen niet kan garanderen op zichzelf. 
De vzw zou hiertoe een veel omvangrijker bedrag in 
kas moeten hebben. Alleen door het feit dat de Kamer 
vanuit haar begroting jaarlijks 19 miljoen toestopt aan 
de vzw om de recurrente uitgaven te dekken, wordt de 
financiering van deze pensioenen gegarandeerd.

Tot slot vraagt hij of er een amendement zal worden 
toegelicht over de dotatie van de Senaat.

De heer Steven Matheï (cd&v) benadrukt dat de aan-
bevelingen van het Rekenhof moeten worden opgevolgd, 
met name deze die betrekking hebben op de verbetering 
van de leesbaarheid van de begrotingsdocumenten. 
Hij vraagt enige toelichting over de toename van de 
personeelskosten en wenst te vernemen hoe het staat 
met het beheer van het gedeelde wagenpark dat in het 
kader van de synergieën met de dotatiegerechtigde 
instellingen werd ingesteld. Tot slot stelt hij vast dat er 
een gevoelige stijging plaatsvond van het budget voor 
late en nachtelijke vergaderingen. Hij drukt de hoop uit 
dat de Kamervoorzitter deze kosten zal kunnen weten 
te beperken.
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M. Wim Van der Donckt (N-VA) évoque l’intention 
exprimée l’année dernière d’établir des plans de per-
sonnel, et demande si ces plans ont été rédigés dans 
l’intervalle. En ce qui concerne les bâtiments, il observe 
que de nombreux travaux d’infrastructure sont envisagés. 
Il demande si tous ces travaux d’infrastructure pourront 
effectivement être réalisés en 2025. Il constate que le 
projet Mezza a été abandonné en raison de l’impossibilité 
de trouver des moyens pour celui-ci, et demande quelle 
sera l’affectation de l’espace libéré. Enfin, il souhaite 
savoir si l’exploitation du restaurant Moniteur, déficitaire 
depuis un certain temps, s’est améliorée.

Il précise que son groupe soutiendra le budget de 
la Chambre parce que sa dotation restera à un niveau 
proche de celui de l’an dernier grâce à quelques écono-
mies proactives. Il relève également une amélioration de 
la transparence budgétaire, en partie grâce au contrôle 
de la Cour des comptes.

Le directeur du service de la Comptabilité répond 
que les plans de personnel sont encore en cours de 
préparation. Il souligne que la Chambre entend intégrer 
ces plans de manière réfléchie, notamment en tenant 
compte de la restructuration de quelques services. Elle 
s’efforcera ainsi, en ce qui concerne le renforcement 
du service de la Comptabilité et des marchés publics, 
d’éviter de consentir des dépenses trop importantes en 
recrutant trop de personnel.

Il explique que les primes d’assurance des membres 
sont souvent plus chères, car elles sont calculées sur 
la base de l’indemnité parlementaire, qui est nettement 
plus élevée que les rémunérations des membres du 
personnel ou des collaborateurs politiques.

En ce qui concerne l’achat prévu de deux voitures, il 
précise que l’approvisionnement du budget y afférent ne 
signifie pas que ce montant sera dépensé. L’estimation 
se basait sur l’achat de voitures électriques, mais le 
Comité de gouvernance est libre de faire un autre choix.

Il explique que l’indexation des crédits de personnel 
et de fonctionnement a d’abord été appliquée et qu’en-
suite une économie de 2 % a été réalisée sur la totalité 
indexée. Cela peut ressembler à un statu quo, mais il 
s’agit bien d’une économie, compte tenu de l’indexation 
des salaires de 2 %.

En ce qui concerne les projets TIC, il souligne qu’un 
suivi adéquat des projets sera assuré au mieux, en étroite 
association avec le Comité de gouvernance.

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) verwijst naar 
het voornemen vorig jaar om personeelsplannen op te 
maken en vraagt of deze ondertussen werden opgesteld. 
Inzake de gebouwen stelt hij vast dat er behoorlijk veel 
infrastructuurwerken in het vooruitzicht worden gesteld. 
Hij vraagt zich af of al de vooropgestelde infrastructuur-
werken ook effectief zullen kunnen worden uitgevoerd in 
2025. Hij stelt vast dat het Mezza-project is afgevoerd 
aangezien hiervoor geen middelen meer worden vrijge-
maakt en vraagt hoe de vrijgekomen ruimte zal worden 
bestemd. Tot slot wil hij vernemen of er beterschap is in 
de uitbating van het restaurant “de Moniteur” dat reeds 
enige tijd verlieslatend lijkt te zijn.

Hij verduidelijkt dat zijn fractie de begroting van de 
Kamer zal steunen omdat de dotatie op een gelijkaardig 
niveau blijft als vorig jaar door een aantal proactieve 
besparingen door te voeren. Hij merkt ook verbetering 
inzake de transparantie van de begroting, mede door 
de controle van het Rekenhof.

De directeur van de dienst Boekhouding antwoordt dat 
de personeelsplannen momenteel nog in voorbereiding 
zijn. Hij benadrukt dat de Kamer deze personeelsplan-
nen op doordachte wijze wil aanpakken door onder meer 
rekening te houden met de herstructurering van enkele 
diensten. Met name wat betreft de versterking van de 
dienst boekhouding en overheidsopdrachten tracht men 
op deze manier al te aanzienlijke kosten te vermijden 
door te veel personeel aan te werven.

Hij verklaart dat de verzekeringspremies van de 
parlementsleden vaak duurder zijn omdat deze worden 
berekend op basis van de parlementaire vergoeding die 
aanzienlijk hoger is dan het loon van de personeelsleden 
of de politieke medewerkers.

Inzake de voorziene aankoop van twee wagens, 
verduidelijkt hij dat het voorzien van een budget niet 
betekent dat dit bedrag ook moet worden uitgegeven. 
De raming ging uit van de aankoop van elektrische wa-
gens. Het Bestuurscomité is vrij om hierin een andere 
keuze te maken.

Hij licht toe dat eerst de indexering van de personeels- 
en werkingskredieten werd toegepast en vervolgens 
de besparing van 2 % op het geïndexeerde geheel. Dit 
kan een status quo lijken, maar vertegenwoordigt wel 
degelijk een besparing gelet op de indexering van de 
lonen met 2 %.

Met betrekking tot de ICT-projecten, benadrukt hij dat 
er naar best vermogen wordt voorzien in een adequate 
projectopvolging waarbij ook het Bestuurscomité nauw 
wordt betrokken.
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L’estimation des travaux d’infrastructure envisagés 
lui semble réaliste. En outre, l’intention est d’éviter de 
devoir renoncer à un projet en raison d’un simple manque 
de financement. Il confirme que le projet “Mezza” a été 
abandonné. L’espace libéré n’a toutefois pas encore été 
réaffecté. En ce qui concerne le restaurant “Moniteur”, 
il précise que son exploitation a été confiée à Sodexo. 
Actuellement, Sodexo supporte les pertes subies par ce 
restaurant. Cette situation alimente toutefois une spirale 
négative, car l’exploitant ne sera guère enclin à améliorer 
l’offre tant que le restaurant ne sera pas rentable.

Enfin, il précise que la Chambre recevra un finan-
cement de l’État belge pour rembourser les coûts de 
construction du bâtiment FORUM jusqu’en 2043. La 
Chambre reçoit donc ce financement de la part de l’État 
belge pour ensuite rembourser l’emprunt contracté pour 
la construction du bâtiment FORUM.

2.2. Budget 2025 du financement des partis 
politiques – présentation et discussion

Le directeur du service de la Comptabilité commente 
le budget 2025 du financement des partis politiques.

Il annonce que le montant de la dotation prévue pour 
les partis politiques résulte de l’application de la loi du 
4 juillet 1989 relative à la limitation et au contrôle des 
dépenses électorales engagées pour l’élection de la 
Chambre des représentants, ainsi qu’au financement 
et à la comptabilité ouverte des partis politiques.

Lors de la fixation de ce montant (40.422.000 euros), 
il n’a plus été tenu compte de la loi du 22 décembre 
2022 modifiant la loi du 4 juillet 1989 susmentionnée, 
qui prévoyait de réduire temporairement la dotation de 
5,32 % pour les années 2023 et 2024.

Le président de la Chambre fait observer que les 
services ont tenu compte de la législation en vigueur lors 
de l’estimation de la dotation. Il souligne que plusieurs 
amendements ont été présentés pour réduire le montant 
de cette dotation.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) annonce qu’elle 
souhaite présenter un amendement tendant à réduire 
ces dotations de moitié.

Elle présente l’amendement suivant:

De raming van de voorgenomen infrastructuurwer-
ken komt hem voor als realistisch. Bovendien wil men 
vermijden dat een project niet zou kunnen louter door 
een gebrek aan financiering. Hij bevestigt dat het project 
“Mezza” niet langer doorgaat. De vrijgekomen ruimte 
werd echter nog niet herbestemd. Inzake het restau-
rant “de Moniteur” verduidelijkt hij dat de uitbating ten 
laste valt van Sodexo. Momenteel draagt Sodexo de 
verliezen die het restaurant lijdt. Dit leidt echter tot een 
negatieve spiraal aangezien de uitbater weinig geneigd 
is om het aanbod te verbeteren zolang het restaurant 
niet winstgevend is.

Tot slot verduidelijkt hij dat de Kamer tot het jaar 
2043 de financiering ontvangt van de Belgische Staat 
voor de afbetaling van de bouwkosten van het FORUM-
gebouw. De Kamer ontvangt aldus deze financiering van 
de Belgische Staat om vervolgens de lening aangegaan 
voor de constructie van het FORUM-gebouw, daarmee 
af te betalen.

2.2. Begroting 2025 van de financiering van de 
politieke partijen – voorstelling en bespreking

De directeur van de dienst Boekhouding licht de begro-
ting 2025 van de financiering aan de politiek partijen toe.

Hij deelt mee dat het bedrag van de dotatie aan de 
politieke partijen voortvloeit uit de toepassing van de wet 
van 4 juli 1989 betreffende de beperking en de controle 
van de verkiezingsuitgaven voor de verkiezingen van de 
Kamer van volksvertegenwoordigers, de financiering en 
de open boekhouding van de politieke partijen.

Bij de vaststelling van het bedrag (40.422.000 euro) 
werd niet langer rekening gehouden met de wet van 
22 december 2022 tot wijziging van de wet van 4 juli 
1989 die in een tijdelijke vermindering van de dotatie 
met 5.32 % voorzag voor 2023 en 2024.

De Kamervoorzitter wijst erop dat de diensten reke-
ning hebben gehouden met de huidige wetgeving bij de 
raming van de dotatie. Hij wijst erop dat verschillende 
amendementen werden ingediend om het bedrag van 
de dotatie te verminderen.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) deelt mee dat 
zij een amendement wenst in te dienen om de dotaties 
te halveren.

Zij dient het volgende amendement in:
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Amendement n° 4

Dans les tableaux budgétaires, au littera T “Dotations 
aux partis politiques”, remplacer le montant “40.422.000” 
par le montant “20.211.000”.

Justification

Cet amendement vise à réduire de moitié les dotations 
aux partis politiques.

M. Wouter Vermeersch (VB) indique qu’il a présenté un 
amendement tendant à réaliser une économie plus impor-
tante que celle visée par l’amendement du PVDA-PTB. 
Si cet amendement n’est pas adopté, il présentera, à 
titre subsidiaire, un deuxième amendement tendant à 
geler les dotations à leurs niveaux respectifs dans le 
budget 2024.

Ces amendements s’énoncent comme suit:

Amendement n° 1

Au littera “T DOTAT. PART. POLIT.”, dans la co-
lonne 2025, remplacer le chiffre “40.422.000” par le 
chiffre “18.250.000”. Modifier le tableau récapitulatif en 
conséquence.

Justification

Nous proposons de réaliser une économie directe 
en réduisant les dotations de moitié par rapport au 
montant prévu dans le budget 2024 (36.500.000 euros, 
DOC 55 3707/001). Outre le gel des subsides aux groupes 
politiques, une réduction substantielle des dotations 
s’impose. Les dotations que reçoivent les partis poli-
tiques sont trop élevées en Belgique. De tels montants 
ne sont plus justifiables, en particulier en période de 
restrictions budgétaires.

Amendement n° 2

Au littera “T DOTAT. PART. POLIT.”, dans la co-
lonne 2025, remplacer le chiffre “40.422.000” par le 
chiffre “36.500.000”. Modifier le tableau récapitulatif 
en conséquence.

Justification

Si une réduction de moitié des dotations aux partis 
politiques ne peut être convenue, celles-ci doivent à tout 
le moins être gelées au niveau qui était le leur dans le 
budget 2024 (DOC 55 3707/001).

Le président de la Chambre souligne que la réduction 
temporaire de la dotation aux partis politiques, instaurée 

Amendement nr. 4

In de tabel van de begroting 2025, onder litte-
ra T “Dotaties aan de politieke partijen”, het bedrag 
“40.422.000” vervangen door het bedrag “20.211.000”.

Verantwoording

Dit amendement beoogt de dotaties aan de politieke 
partijen te halveren.

De heer Wouter Vermeersch (VB) deelt mee dat hij 
een amendement heeft ingediend dat een grotere be-
sparing beoogt dan het amendement van de PVDA-PTB. 
Indien dit amendement niet wordt goedgekeurd, dient 
hij, in ondergeschikte orde, een tweede amendement 
in om de dotaties te bevriezen op het niveau van de 
begroting 2024.

Het betreft de volgende amendementen:

Amendement nr. 1

In de tabel van de begroting 2025, onder littera 
“T DOTAT. POL. PART.” in kolom 2025, het bedrag 
“40.422.000” vervangen door het bedrag “18.250.000”. 
De samenvattende tabel overeenkomstig aanpassen.

Verantwoording

Het gaat om een directe besparing door de dotaties 
terug te brengen tot de helft van wat in de begroting over 
2024 (36.500.000 euro, DOC 55 3707/001) voorzien was. 
Naast het bevriezen van de toelage aan de politieke 
fracties dringt ook een substantiële vermindering van 
dotaties zich op. De dotaties die de politieke partijen 
in België ontvangen, zijn te hoog. In het bijzonder in 
tijden van budgettaire krapte vallen deze niet langer te 
verantwoorden.

Amendement nr. 2

In de tabel van de begroting 2025, onder littera “T 
DOTAT. POL. PART.”, het bedrag “40.422.000” vervangen 
door het bedrag “36.500.000”. De samenvattende tabel 
overeenkomstig aanpassen.

Verantwoording

Indien niet kan worden ingestemd met een halvering 
van de dotaties aan politieke partijen dienen deze do-
taties minstens te worden bevroren op het niveau van 
de begroting over 2024 (DOC 55 3707/001).

De Kamervoorzitter benadrukt dat de tijdelijke vermin-
dering van de dotatie aan de politieke partijen, ingevoerd 
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par la loi du 22 décembre 2022, n’est plus d’application. 
C’est pourquoi il présente un amendement tendant à la 
prolonger. Il fait aussi observer qu’il a déposé une pro-
position de loi connexe pour réinscrire cette réduction 
dans la loi du 4 juillet 1989 (voir DOC 56 0572/001). Le 
président estime qu’une hausse de la dotation aux partis 
politiques serait injustifiée compte tenu des difficultés 
budgétaires actuelles. Qui plus est, le projet de loi de 
finances a tenu compte d’une prolongation de cette 
réduction.

Le président présente l’amendement suivant:

Amendement n° 3

Dans le tableau budgétaire 2025, sous le littera T 
DOTAT. POL. PART./DOTAT. PART. POLIT., rempla-
cer le montant “40.422.000 euros” par le montant de 
“37.232.000 euros”.

Justification

Pour les années 2023 et 2024, il avait été convenu 
d’appliquer une économie de 5,32 % au financement 
des partis. Cette économie avait également été inscrite 
dans la loi, mais elle ne serait plus d’application à partir 
de 2025. La situation budgétaire de la Belgique ne per-
met toutefois pas de supprimer purement et simplement 
cette économie, bien au contraire. Il convient dès lors 
de maintenir l’économie de 5,32 % et d’inscrire cette 
mesure dans la loi.

En outre, le montant ne correspond pas à ceux mention-
nés dans la loi de finances. Cette loi se base en effet sur 
le montant budgétisé de 2024, soit 36.500.000 euros, un 
montant qui, une fois indexé, donne lieu à une première 
tranche de 3/12e, d’un montant de 9.308.000 euros. Si 
l’on extrapole ce chiffre sur base annuelle, on arrive à 
une dotation totale de 37.232.000 euros. Il semble dès 
lors justifié d’aligner les dotations accordées aux partis 
politiques sur le montant budgétisé dans la loi de finances.

M. Wouter Vermeersch (VB) souligne que s’il est vrai 
que l’amendement à l’examen prolongera la réduction 
de la dotation à hauteur de 5,32 %, cette dernière sera 
néanmoins majorée en raison de l’indexation.

M. Hervé Cornillie (MR) estime que la classe poli-
tique doit avoir le courage de s’attaquer au statut des 
parlementaires et au financement des partis politiques. 
Il rappelle cependant que les parlementaires n’ont pas 
droit à des indemnités de chômage à la fin de leur 
mandat. Il souligne que la réduction de 5,32 % de la 
dotation aux partis politiques ne peut toutefois pas être 

door de wet van 22 december 2022, niet langer van 
toepassing is en dient daarom een amendement in om 
deze vermindering te verlengen. Hij merkt ook op dat 
hij een bijhorend wetsvoorstel heeft ingediend om de 
vermindering opnieuw in te schrijven in de wet van 4 juli 
1989 (zie DOC 56 0572/001). Hij is van mening dat een 
verhoging van de dotatie aan de politieke partijen onver-
antwoord is gelet op de moeilijke budgettaire context. 
Bovendien werd in het ontwerp van Financiewet rekening 
gehouden met een verlenging van de vermindering.

Hij dient het volgende amendement in:

Amendement nr. 3

In de tabel van de begroting 2025, onder littera T 
Dotaties aan de politieke partijen, het bedrag “40.422.000” 
vervangen door het bedrag “37.232.000”.

Verantwoording

Voor de jaren 2023 en 2024 werd er afgesproken 
om een besparing van 5,32 % toe te passen op de 
partijfinanciering. Deze besparing werd ook wettelijk 
bepaald, maar zou vanaf 2025 niet langer gelden. De 
budgettaire toestand van dit land staat echter niet toe om 
deze besparing zomaar terug te draaien, integendeel. 
De besparing van 5,32 % zou dus moeten worden ver-
dergezet. Dit zal eveneens wettelijk worden verankerd.

Bovendien komt het bedrag niet overeen met de 
bedragen opgenomen in de financiewet. Deze wet ba-
seert zich immers op het begrote bedrag van 2024, nl. 
36.500.000 euro. Hier wordt wel een index op toegepast, 
waardoor men een eerste schijf van 3/12e krijgt van 
9.308.000 euro. Indien men dit bekijkt op jaarbasis zou 
men komen op een totale dotatie van 37.232.000 euro. 
Het lijkt dan ook terecht om de dotatie aan de politieke 
partijen in lijn te brengen met het begrote bedrag in de 
financiewet.

De heer Wouter Vermeersch (VB) merkt op dat dit 
amendement weliswaar de vermindering van de dota-
tie met 5,32 % verlengt maar dat de dotatie wel wordt 
verhoogd met de indexering.

De heer Hervé Cornillie (MR) is van mening dat de 
politiek de moed moet hebben om het statuut van de 
leden en de financiering van de politieke partijen aan 
te pakken. Hij herinnert er evenwel aan dat de leden 
geen recht hebben op een werkloosheidsvergoeding 
als hun mandaat eindigt. Hij merkt voorts op dat de 
vermindering van 5,32 % van de dotatie aan de politieke 
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prolongée dès lors qu’il n’existe aujourd’hui aucune 
base légale à cet effet.

Le président de la Chambre répond que sa propo-
sition de loi sera prise en considération au cours de la 
séance plénière du 12 décembre prochain et pourra être 
approuvée rapidement. Il souligne que la modification 
législative prévue dans la proposition de loi prendra effet 
au 1er janvier 2025.

M. Steven Matheï (cd&v) estime que la réduction de 
la dotation à hauteur de 5,32 % doit être prolongée, et 
il indique que son groupe soutiendra l’amendement du 
président de la Chambre.

M. Khalil Aousati (PS) indique que l’amendement du 
président de la Chambre est contraire à la législation. Il 
se demande ce qu’il adviendra si l’amendement à l’exa-
men est adopté mais que la proposition de loi connexe 
du président de la Chambre ne l’est pas.

Le président de la Chambre fait observer que dans 
ce cas, le budget du financement des partis politiques 
devra être adapté à la législation existante. Il rappelle que 
le même procédé avait été appliqué en 2022 lorsqu’un 
amendement au budget du financement des partis 
politiques et une proposition de loi connexe avaient été 
déposés simultanément. Il estime que la Chambre doit 
prendre ses responsabilités compte tenu du contexte 
budgétaire difficile, et qu’il faut rapidement former un 
gouvernement et déposer un budget à part entière.

Mme Sophie Merckx (PVDA-PTB) déplore que le 
groupe MR souhaite protéger les privilèges des par-
lementaires. Elle indique que les parlementaires ont 
droit à une indemnité de sortie à la fin de leur mandat, 
et qu’ils peuvent combiner cette indemnité avec leur 
rémunération de travailleur.

2.3. Vote au cours de la réunion du 10 décembre 
2024

2.3.1. Budget 2025 de la Chambre des représentants

Les amendements nos 2 à 9 de Mme Merckx sont 
rejetés par 7 voix contre une.

L’amendement n° 1 de M. Vermeersch est rejeté par 
5 voix contre une et 2 abstentions.

La commission de la Comptabilité approuve le bud-
get 2025 de la Chambre des représentants par 8 voix 
contre une.

partijen echter niet kan worden verlengd aangezien er 
momenteel geen wettelijke basis is.

De Kamervoorzitter deelt mee dat zijn wetsvoorstel 
tijdens de plenaire vergadering van 12 december in 
overweging zal worden genomen en spoedig goedge-
keurd kan worden. Hij benadrukt dat in het wetsvoorstel 
wordt voorzien dat de wijziging van de wet uitwerking 
heeft op 1 januari 2025.

De heer Steven Matheï (cd&v) is van mening dat de 
vermindering van de dotatie met 5,32 % dient te worden 
verdergezet en deelt mee dat zijn fractie het amendement 
van de Kamervoorzitter zal steunen.

De heer Khalil Aousati (PS) wijst erop dat het amende-
ment van de Kamervoorzitter in strijd is met de wetgeving. 
Hij vraagt zich af wat de gevolgen zijn als het amendement 
wordt aangenomen maar het bijhorende wetsvoorstel 
van de Kamervoorzitter niet wordt goedgekeurd.

De Kamervoorzitter merkt op dat in dat geval de be-
groting van de financiering van de politieke partijen zal 
moeten worden aangepast aan de bestaande wetgeving. 
Hij herinnert eraan dat in 2022 dezelfde werkwijze werd 
toegepast waarbij tegelijkertijd een amendement op de 
begroting van de financiering van de politieke partijen 
werd ingediend en een bijhorend wetsvoorstel. Hij is 
van mening dat de Kamer haar verantwoordelijkheid 
dient op te nemen gelet op de moeilijke budgettaire 
context en dat niet kan worden gewacht op de vorming 
van een regering en de indiening van een volwaardige 
Rijksbegroting.

Mevrouw Sophie Merckx (PVDA-PTB) beklaagt zich 
erover dat de MR-fractie de privileges van de leden wenst 
te verdedigen. Zij wijst erop dat de leden recht hebben 
op een afscheidsvergoeding bij de beëindiging van hun 
mandaat en dat zij deze vergoeding kunnen combineren 
met een loon dat zij als werknemer ontvangen.

2.3. Stemming tijdens de vergadering van 
10 december 2024

2.3.1. Begrot ing 2025 van de Kamer van 
volksvertegenwoordigers

Amendementen nrs. 2 tot 9 van mevrouw Merckx 
worden verworpen met 7 stemmen tegen 1.

Amendement nr. 1 van de heer Vermeersch wordt 
verworpen met 5 stemmen tegen 1 en 2 onthoudingen.

De commissie voor de Comptabiliteit keurt de begro-
ting 2025 van de Kamer van volksvertegenwoordigers 
goed met 8 stemmen tegen 1.
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Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

A voté contre:

— VB: Lode Vereeck.

2.3.2. Budget 2025 du financement des partis 
politiques

L’amendement n° 1 de M. Vermeersch est rejeté par 
8 voix contre 3.

L’amendement n° 4 de Mme Merckx est rejeté par 
8 voix contre 3.

L’amendement n° 2 de M. Vermeersch est rejeté par 
6 voix contre 2 et 3 abstentions.

L’amendement n° 3 de M. De Roover est adopté par 
8 voix contre 2 et une abstention.

La commission de la Comptabilité approuve le budget 
2025 du financement des partis politiques, tel qu’il a été 
modifié par l’amendement n° 3, par 5 voix contre 3 et 
3 abstentions.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

De resultaten van de naamstemmingen zijn als volgt:

Hebben voorgestemd:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.

Heeft tegengestemd:

— VB: Lode Vereeck.

2.3.2. Begroting 2025 van de financiering van de 
politieke partijen

Amendement nr. 1 van de heer Vermeersch wordt 
verworpen met 8 stemmen tegen 3.

Amendement nr. 4 van mevrouw Merckx wordt ver-
worpen met 8 stemmen tegen 3.

Amendement nr. 2 van de heer Vermeersch wordt 
verworpen met 6 stemmen tegen 2 en 3 onthoudingen.

Amendement nr. 3 van de heer De Roover wordt 
aangenomen met 8 stemmen tegen 2 en 1 onthouding.

De commissie voor de Comptabiliteit keurt de begroting 
2025 van de financiering van de politieke partijen, zoals 
gewijzigd door amendement nr. 3, goed met 5 stemmen 
tegen 3 en 3 onthoudingen.

De resultaten van de naamstemmingen zijn als volgt:

Hebben voorgestemd:

— N-VA: Michael Freilich, Wim Van der Donckt;

— Les Engagés: Stéphane Lasseaux;

— Vooruit: Achraf El Yakhloufi;

— cd&v: Steven Matheï.
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Ont voté contre:

— VB: Lode Vereeck, Wouter Vermeersch;

— PVDA-PTB: Sofie Merckx.

Se sont abstenus:

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti.

Le rapporteur, Le président,

Wouter Vermeersch Peter De Roover

Hebben tegengestemd:

— VB: Lode Vereeck, Wouter Vermeersch;

— PVDA-PTB: Sofie Merckx.

Hebben zich onthouden:

— MR: Hervé Cornillie, Youssef Handichi;

— PS: Khalil Aouasti.

De rapporteur, De voorzitter,

Wouter Vermeersch Peter De Roover
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